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۱۱۲۵۶ بیمار جدید کرونا شناسایی شدند
بنابر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، طی ۲۴ ساعت ۱۱هزار و ۲۵۶ بیمار 
جدید کووید-۱۹ شناســایی شدند و متاســفانه ۲۲۲ بیمار نیز به دلیل این 

بیماری جان خود را از دست دادند.
به گزارش ایســنا و بنابر اعــلام مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 
بهداشــت؛ از روز ۱7 مهر تــا روز ۱۸ مهرماه ۱۴۰۰ و بر اســاس معیارهای 
قطعی تشــخیصی، ۱۱ هزار و ۲۵۶ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور 
شناسایی شــد که یک هزار و 7۳۳ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران 
کووید۱۹ در کشــور به ۵ میلیون و 7۰۲ هزار و ۸۹۰ نفر رسید.متاســفانه در 
طول ۲۴ ســاعت، ۲۲۲ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۱۲۲ هزار و ۵۹۲ نفر رسید.خوشــبختانه تا روز 
۱۸ مهــر، ۵ میلیــون ۲۱7 هــزار و ۹۹۹ نفر از بیماران، بهبــود یافته و یا از 
بیمارستانها ترخیص شده اند.۵ هزار و ۳۰۴ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ 
در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتانها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز 
۱۸ مهــر، ۳۳ میلیــون و ۲۴۶ هزار و ۴۴7 آزمایش تشــخیص کووید۱۹ در 
کشــور انجام شده اســت.در حال حاضر 7 شهر کشور در وضعیت قرمز، ۱۰۸ 
 شهر در وضعیت نارنجی، ۲۴۸ شهر در وضعیت زرد و ۸۵ شهر در وضعیت آبی

 قرار دارند.

مخالفت بهزیستی
 با ایجاد مدارس ویژه کودکان کار

معاون امور اجتماعی سازمان بهزیستی کشور از تدوین شیوه نامه دانش آموزی 
برای جلوگیری از بازماندگی از تحصیل مددجویان تحت پوشــش خبر داد و 
گفت: ما معتقدیم با مدل راه اندازی ســامانه دانش آموزی که در آن اطلاعات 
تمام دانش آموزان درج شــود مددکاران می توانند وضعیت دانش آموزان تحت 
پوشش این سازمان را رصد کرده و برای رفع مشکلاتشان تدبیری بیاندیشند.
به گزارش ایســنا، حبیب الله مســعودی فرید در نشســت کمیته آسیب های 
اجتماعی کمیســیون اجتماعی مجلس با اشــاره به آمار دانش آموزان معلول 
یا تحت پوشــش بهزیســتی که بازمانده از تحصیل هســتند، گفت: در سال 
۹۹ دانش آموزانــی هم در حوزه توانبخشــی و هم در حوزه اجتماعی به دلیل 
فقر از تحصیل بازماندند و از ســوی دیگر در بین معلولان بخشــی از آن ها به 
دلیل آموزش پذیر نبودن یا عدم دسترســی به نظام مناسب برای آن ها یا عدم 
مناسب سازی مدارس بازمانده از تحصیل شدند.معاون امور اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشور، ادامه داد: ما در شــرایط کرونا برای جلوگیری از بازمانده از 
تحصیل شدن آن ها شیوه نامه دانش آموزی را تدوین کردیم که در آن به کمک 
تامین هزینه آموزشی، مشــاوره تحصیلی و هزینه ایاب و ذهاب مشکلاتشان 
برطرف شد از ســوی دیگر با کمک بنیاد مستضعفان و خیرین تعداد ۸ هزار 
تبلت در اختیار معلولان خارج از مراکز تحت پوشــش این سازمان قرار دادیم 

تا از طریق آموزش مجازی تحصیل کنند.
وی، خاطرنشــان کرد: هم اکنون اگر مناسب سازی مدارس حل شود و هزینه 
ایاب و ذهاب آن ها تامین شــود مشــکل بازماندگی از تحصیل دانش آموزان 
تحت پوشــش نیز رفع می شود ضمن اینکه باید به این نکته هم اشاره کنم ما 
مخالف ایجاد مدارس خاص برای کودکان کار هستیم و معتقدیم آن ها نیز باید 
همچون سایر کودکان به شــبکه بزرگ آموزشی مدارس عادی متصل شوند.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل ســازمان بهزیستی کشور، مسعودی 
فرید در پایان یادآور شــد: ما معتقدیم با مدل راه اندازی سامانه دانش آموزی 
که در آن اطلاعات تمام دانش آموزان درج شود، مددکاران می توانند وضعیت 
دانش آموزان تحت پوشش این سازمان را رصد کرده و برای رفع مشکلاتشان 

تدبیری بیاندیشند.

رونمایی از ۶ محصول جدید دارویی و تجهیزات 
پزشکی تولید شده در پارک فناوری پردیس

مدیر کل سرمایه گذاری و بومی سازی فناوری پارک فناوری پردیس می گوید 
همزمان با نوزدهمین اجلاس ســالیانه پارک فنــاوری پردیس از ۶ محصول 
تولید شــده توسط شــرکت های عضو این مجموعه در حوزه دارو و تجهیزات 
پزشــکی، امروز رونمایی می شــود.به گــزارش روابط عمومی پــارک فناوری 
پردیس، چندی پیش فراخوان شناسایی محصولات برتر پارک جهت رونمایی 
در نوزدهمین اجلاس ســالیانه پارک منتشر شــد. احمد عسگری، مدیرکل 
ســرمایه گذاری و بومی سازی فناوری ضمن اشــاره به این نکته گفت: پارک 
فناوری پردیس محصولات برتری که در یک ســال گذشــته با فناوری جدید 
روانه بازار شــده اند را رونمایی می کند.عســگری ادامه داد: فراخوان رونمایی 
از مدتی قبل در ســایت پارک و ســایر ابزارهای اطلاع رســانی منتشر شد و 
 شرکت های عضو تا تاریخ ۲۱شهریور ماه برای ارسال اطلاعات محصولات خود

 فرصت داشتند.

فضاهای گردشگری شمال تهران
 باید با فناوری های جدید به روز  شوند

فضاهای گردشــگری تجهیز نشده در شــمال تهران باید با برنامه ریزی، بهره 
گیری از فناوری های نو و حل مشــکلات زیرســاختی تجهیز شوند تا منابع 
جدید درآمدی محقق و شهروندان هم بتوانند از آن بهره مند شوند.به گزارش 
روابط عمومی شهرداری منطقه یک سید حمید موسوی شهردار این منطقه به 
مناســبت هفته تهران با تاکید بر توسعه و تجهیز فضاهای گردشگری منطقه 
یک اظهار داشت: منطقه یک حدودا ۵۰ کیلومتر مربع حریم خدماتی و ۱۲7 
کیلومتر مربع حریم اســتحفاظی را در خود جای داده اســت و دارای قابلیت 
های کم نظیری اســت که با اســتناد به قانون نظارت بر گسترش شهر تهران 
و ماده صد قانون شــهرداری ها، شهرداری وظیفه صیانت و نگهداری از حریم 
را دارد و تجهیز و بارگذاری حریم نیازمند طرح ســاختاری است که با توجه 
به اهمیت مدیریت شــهری منطقه یک به گردشــگری حریم، می تواند محور 

فعالیت های منطقه باشد.
موسوی افزود: ماهانه ۸۰۰ هزار نفر گردشگر در منطقه یک از همین فضاهای 
تجهیز نشــده اســتفاده می کنند به طور مثال مجموعه توچال ۵۰ سال است 
احداث شــده و نیاز دارد بروزرســانی شود و ضروری اســت فضاهای مشابه 
درمنطقه همچون ارتفاعات کلکچال، سوهانک و لشکرک نیز توسعه و تجهیز 
شود که برای تحقق این اهداف موانعی داریم که از اهم آن ها معضل ترافیک 
است. شهردار منطقه یک تصریح کرد: منطقه یک به تایید پلیس راهور برخی 
اوقات تا ۱7 ســاعت پیک ترافیکی دارد که در این راســتا کارهایی از سوی 
مدیریت شــهری انجام شــده اســت از قبیل اتصال خط ۳به خط ۱ مترو و 
امتداد آن به چهارراه پارک وی، اصلاح هندســی بسیاری از معابر، اتصال ۳۵ 
متــری افتخاری به امــام علی)ع( جنوب، احداث پل خلبان شــهید نوروزی، 
احداث خیابان کامل در خیابان شــهرداری و تعریض خیابان حمید همگی در 
راســتای کاهش ترافیک در منطقه یک انجام شــده است اما با همه این ها تا 
کاهش معنادار ترافیک در منطقه فاصله داریم.این مقام مســئول خاطر نشان 
کرد: رود دره ها فضای مناســبی برای گذران اوقات فراغت و توســعه فضای 
گردشگری است اما از آن جایی که تا به حال برنامه ای برای حریم نداشتیم و 
طرح ســاختاری برای آن تصویب نشده، در نتیجه اقدامی در جهت تجهیز این 
فضاها انجام نشــده است.همین امر سبب شــده تا افراد سودجو از این فضاها 

سوء استفاده کنند.

اجرای طرح ویژه نگهداشت شهر در منطقه۲ 
طرح ویژه نگهداشت شهر در شــریان های بزرگراهی و محلات  منطقه دوبه 
صورت مستمردر حال اجرا اســت.به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه 
۲،جعفر میرزایی، معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری این منطقه 
ضمن اعلام خبــر فوق افزود: روزهای تعطیل  این فرصت را فراهم می کند تا 
طی برنامه ریزی های صورت پذیرفته و زمان بندی از پیش تعیین شــده، به 
همت کلیه ادارات خدمات شــهری نواحی ۹ گانه ، طرح ویژه نگهداشت شهر 
در معابر پرتردد و شریان های بزرگراهی منطقه اجرا شود.وی افزود: پاکسازی 
جداره های بزرگراهی، شســت و شوی المان های ترافیکی، نرده ها، گاردریل 
ها و تابلوها، بهبود نگهداشــت فضای ســبز بزرگراهی و رفیوژها و همچنین 
احصا و بهبود وضعیت المان های زیباســازی از جمله اقدامات صورت گرفته 
در این طرح بوده اســت.وی افزود: نگهداشــت مناسب شهر و رفع کمبودها و 
نابســامانی های شهری یکی از مهم ترین مطالبات شــهروندان از شهرداری 
اســت و برهمین اساس طرح فوریتی نگهداشت با هدف ارتقاء سطح خدمات 
رسانی شهری و افزایش رضایتمندی شهروندان به صورت برنامه هفتگی اجرا 

می شود.

اخبار کوتاه
معاون وزیر بهداشت اعلام کرد

احتمال رفع محدودیت های کرونایی از اول آبان 

همزمان با »روز جهانی سلامت روان« مطرح شد

وضعیت بحرانی سلامت روان درکشور

معاون امور توانبخشی سازمان بهزیستی کشور خبر داد

افزایش ابتلا به کرونا در ۲ مرکز بهزیستی

سازمان غذا و دارو اعلام کرد

تهدید سلامت مردم با ارائه بی رویه مکمل ها در دیجی کالا و اسنپ دکتر

معاون بهداشــت وزارت بهداشت، تدابیر اتخاذ شده جهت 
رفع هوشــمند محدودیتهای کرونایی و سیاســتها جهت 
بازگشــت به زندگی عادی را تشریح کرد.به گزارش ایسنا، 
دکتر کمال حیدری در نشستی خبری که به صورت مجازی 
برگزار شــد، در پاسخ به سوال ایسنا درباره واکسیناسیون 
کرونا و نحوه بازگشایی ها، گفت: امیدواریم واکسیناسیون 
به بالای ۸۵ درصد برســد و این موضوع بر اساس فرمول 
RO یا بر اســاس بیماری زایی آن سوش از ویروس و نوع 
ویروس جامعه بررســی می شود و باید میزان ایمنی بدن و 
جامعه را بالا ببریم .وی افزود: بحث واکسیناسیون چه 7۰ 
درصــد چه ۱۰۰ درصد به این بــر میگردد که ایمنی پایه 
برای فرد فراهم شــود. زمانی ممکن است بدن با ویروس 
روبرو شــود و آن را نشناسد و واکنش های حساسی نشان 
دهــد و از طرفــی اگر بدن با ویروس ضعیف شــده روبرو 
شود، می تواند سیستم ایمنی پایه را تقویت کند که اگر با 
ویروس واقعی روبرو شد کمترین واقعه برای بدن رخ دهد. 
بنابراین اصل موضوع واکسیناسیون به دلیل افزایش ایمنی 
زایی است.معاون بهداشــت وزارت بهداشت ادامه داد: در 
موجی که پشت سر گذاشتیم بسیاری از افراد مبتلا شدند 
و بــه تبع هرچه در مخرج کســر تعداد بیشــتری از افراد 
جامعه مبتلا شوند، ناخواسته تعداد زیادی هم بیمارستان 
می روند و به تبع آن بســتری و فوتی افزایش می یابد؛ اما 
اگر با واکسیناســیون ایمنی پایه را کســب کنیم امیدوار 
هســتیم که کمترین اتفاق در حوزه بستری و مرگ برای 
افــراد رخ دهد و میزان ابتلا هــم کاهش یابد.او ادامه داد: 
البته صرفا با واکســن مشکل کرونا حل نمی شود و باید به 
رعایت پروتکل ها اهتمام ورزیم. چه بسا برخی با تزریق دو 
دُز واکسن مبتلا شوند که این امر طبیعی است و احتمال 
فــوت هم وجود دارد، اما این احتمالا با واکسیناســون به 

شدت کاهش می یابد.
وی ادامه داد: در مورد بازگشــایی ها هم  سیاست دولت و 
انتظار مردم این است که پس از این مدت که خسته شدند، 
به زندگی عادی بازگردند و مســائل اجتماعی و اقتصادی 
و... ادامــه یابد و تمرکز دولت هم بر بازگشــایی مدارس و 
دانشگاه ها و سپس جریانات اجتماعی و اقتصادی است . اگر 
ایمنی پایه رخ دهد دغدغه دولتمردان هم کاهش می یابد 
که اگر ابتلایی هم صورت می گیرد به کمترین نحو باشد و 
ایــن هم به مردم باز میگردد که پروتکل ها را رعایت کنند 
کــه کلید مدیریت بیماری از این به بعد همین امر اســت 
و امیدواریم اگــر موج بعدی رخ می دهد با کمترین حالت 
باشــد.حیدری اظهار کرد: برنامه ریزی همکاران در ستاد 
کشــوری کنترل کرونا رفع هوشمند محدودیت ها است و 
اینکه برنامه های افراد در گروه مشاغل  ۴ گانه به چه صورت 
باشد، حساسیت های متفاوتی دارد و موارد آن تعیین شده 
و تدوین شده است که هفته آینده جهت تصویب و ابلاغ به 
ســتاد کرونا می رود. نظارت دستگاه ها و خود مردم در این 
 بازگشــایی ها بسیار مهم است و دستورالعمل ها باید جدی

 گرفته شود.
معاون بهداشــت وزارت بهداشت، تصریح کرد: با توجه به 
ماهیت کرونا، تجمعات، مسافرت ها و... عاملی برای شیوع 
بیشــتر ویروس است و پیش بینی ما این است که شاید در 
ماه آینده پیکــی تجربه کنیم اما خیلی از مســائل مانند 

پوشــش واکسیناســیون، رعایت پروتکل ها و... تاثیر گذار 
اســت که پیش گویی های ما را تحــت تاثیر قرار دهد.وی 
درباره حمایت از واکســنهای تولیــد نیز گفت: تعدادی از 
شــرکت های ایران مانند پاســتور، رازی و برکت در حال 
گســترش خط تولید هســتند بــه همین دلیــل یکی از 
سیاســت های دولت محترم حمایت از این واکســن ها بود 
و خوشــبختانه کیفیت بسیار خوبی داشــتند.معاون وزیر 
بهداشت با اشــاره به اینکه فعلا پایانی برای کرونا متصور 
نیســتیم، اظهار کرد: امیدواریم هرچه زودتر پاندمی پایان 
یابد اما ویروس موجود زنده است و برای بقای خود تلاش 
می کنــد و ضریب نفوذش را افزایش می دهد اما امیدواریم 
زودتر تمام شــود. تمام تلاش ما باید قطع زنجیره انتقال 
بیماری باشــد و رمز موفقیت غلبه بــر بیماری قطع این 

زنجیره است.
معاون وزیــر بهداشــت گفت: متاســفانه بازگشــایی ها 
زودتــر از موعد صورت گرفت علی رغــم اینکه هنوز بحث 
محدودیت هــای هوشــمند را اعلام نکردیم و جلســات 
کارشناســی که می گذاریم برای رفع محدودیت ها اســت. 
دســتور ریاست جمهوری نیز این است که برنامه ریزی ها 
به همین ســمت باشد تا کار و تفریح مردم برقرار باشد. ما 
میخواهیم با کرونا زندگی کنیم و برای اینکار باید شرایطی 
برای ســالم زندگی کردن داشته باشیم و محدودیت برای 
کســانی باشــد که واکســن نزدند یا پروتکل ها را رعایت 
نمی کنند. پیش بینی کردیم با صلاحدید ســتاد کرونا از 
اول آبان بتوانیم محدودیت ها را رفع کنیم و از ۸ آبان هم 
بــا قضیه جدی تر برخورد  و نظارت کنیم تا محدودیت ها 
منطقی برداشته شود.وی افزود: ۴ گروه شغلی داریم که نوع 
ورود به مشاغل و اماکن، نوع خدمات، خدمت گیرندگان و 
خدمت دهنگان، ســفرها و... همگی در پروتکل های جدید  
مشخص شــده اســت که در صورت تایید اعلام می شود.

حیدری ادامه داد: یکی از تاکیدات وزیر بهداشــت موضوع 
بهداشــت و تمرکز بر پیشگری است و برنامه های محوری 

مثل پزشــک خانواده را تحقق خواهیم داد.حیدری درباره 
بازگشــایی مدارس نیز افزود: برنامه ها مشخص است و با 
آموزش و پــرورش هم برنامه ریــزی کردیم ولی ضمانت 
اجرایی دست آموزش و پرورش است و اگر مجموعه اصلی 
زیرمجموعــه را مدیریت نکند، از ما هــم خیلی کاری بر 
نمی آید زیرا ما هم وظایف خود را داریم و مجموعه ها باید 
در نظارت ها جدیت به خرج دهند.معاون بهداشــت وزارت 
بهداشت، بیان کرد: در بســته جدید محدودیت ها قاعدتا 
نــوع رفتار با رنگبندی های کرونایــی هم متفاوت خواهد 
شد و شدت بستری و فوتی، درصد ابتلا و... در این فرمول 
پیچیده تاثیرگذار است و واکنش سریع در مورد رنگبندی 

ها به جلوگیری از وقوع موج های بعدی کمک می کند.
فرمانده عملیات مقابله با کرونا در تهران:

واکسیناسیون شرط کافی برای کنترل کرونا نیست
فرمانده عملیات مدیریت بیماری کرونا در کلانشهر تهران 
با بیان اینکه تنها واکسیناســیون شرط کافی برای کنترل 
کرونا نیست، در عین حال گفت: هنوز بسیاری از افراد دز 
دوم واکسن را دریافت نکرده اند و بنابراین شرایط همچنان 
ناپایدار تلقی می شود و توصیه ما رعایت صبورانه شیوه نامه 
های بهداشتی اســت.به گزارش ایسنا، دکتر علیرضا زالی 
درباره وضعیت کرونا در اســتان تهــران  اظهار کرد: روند 
اکثر شــاخص های کرونا رو به نزول است، اما همان طور 
که کرونا بارها در ماه های گذشته نشان داده، باید شرایط 
تمامی استان ها از جمله تهران را ناپایدار و شکننده در نظر 
گرفت.  وی با اشــاره به فرآیند رو به تزاید واکسیناسیون 
در تهران و سایر استان های کشور، افزود: اما همچنان باید 
بدانیم برای کنترل کرونا واکسیناســیون شرط لازم است، 
اما شرط کافی نیســت. فرمانده عملیات مدیریت بیماری 
کرونا در کلانشهر تهران شرط کافی برای کنترل کرونا در 
واکسیناسیون را، رعایت شیوه نامه های بهداشتی دانست.
وی با اشــاره به تجارب کشــورهایی که در کنترل کرونا 
موفق بوده اند، ترکیب فرآیند واکسیناسیون در کنار تعهد 

به رعایت شیوه نامه های بهداشتی را ضروری دانست و از 
شهروندان درخواست کرد که از برگزاری دورهمی های غیر 
ضروری مانند جمع های خانوادگی خودداری کنند. وی با 
بیان اینکه اگرچه افراد واکســینه شده تا حدی نسبت به 
بیماری مصونیت لازم را پیدا می کنند، یادآور شد: اما این 
افراد همچنان می توانند در معرض آســیب پذیری نسبی 
باشــند. دکتر زالی افزود: فرد واکسینه شده حتما باید دو 
دز واکسن را دریافت کرده باشد، اما هنوز بسیاری از افراد 
دز دوم را دریافت نکرده اند و بنابر این شــرایط همچنان 
ناپایدار تلقی می شود و توصیه ما رعایت صبورانه شیوه نامه 
های بهداشتی اســت. وی ادامه داد: در دو هفته ماه ربیع 
اول ســال گذشته بعد از برگزاری مراسم های خانوادگی و 
جشن ها در این ماه، ما به سمت خیز سوم رفتیم و آمارها 
۱۵ درصد افزایش در بســتری بیمارســتانی نسبت به ماه 
گذشــته، ۱۲  درصد رشد در میزان مراجعین و ۱۸ درصد 
افزایش مرگ و میرها را نشــان داد. زالی عامل اصلی این 
افزایش آمارها را در ســال گذشته عدم رعایت شیوه نامه 
های بهداشتی دانست و افزود: بنابر این باید با درس گرفتن 
از این تجربه تلخ، در کنار تســریع در روند واکسیناسیون 
برای کاهش روند بیماری تلاش کنیم.وی مهمترین نقطه 
آسیب پذیری در این روزها را عدم رعایت شیوه نامه های 
بهداشــتی، ســاده انگاری و عادی انگاری دانست که در 
تحقق مصونیت سازی جمعی می تواند مشکل ایجاد کند.

زالی با بیان اینکه به صورت چشمگیری در میزان مراجعان 
سرپایی، میزان بستری در بخش های عادی و مراقبت های 
ویژه و میزان مرگ و میرها شــاهد کاهش آمارها هستیم، 
افزود: اما طبق تجربه و درسی که کرونا به ما آموخته این 
شــرایط را به ویژه در کلانشــهرها باید ناپایدار و شکننده 
تلقــی کنیم. وی با بیان اینکه هم اکنون در تهران ۵ هزار 
بیمار کرونایی در بیمارســتان ها بستری هستند، گفت: از 
این تعــداد حدود ۱۴۰۰ نفر نیــز در بخش های مراقبت 
های ویژه بستری هستند.زالی با اشاره به روند رو به تزاید 
واکسیناسیون در روزهای اخیر در استان تهران یادآور شد: 
تا قبل از ظهر شــنبه بالغ بــر ۱۱ میلیون و ۳۲۰ هزار نفر 
از شــهروندان تهرانی واکسینه شدند که ۳ میلیون و ۲۵۰ 
هــزار نفر از این آمار هر دو دز واکســن را دریافت کردند. 
وی از شــهروندان درخواست کرد در فرصت باقی مانده با 
توجه به وجود ۱۰۰۰ مرکز واکسیناسیون فعال در تهران 
نســبت به دریافت واکسن اقدام کنند تا هرچه سریعتر به 
مصون ســازی جمعی در تهران نزدیک شــویم.بنابر اعلام 
روابــط عمومی وزارت بهداشــت، وی بر ضــرورت رعایت 
پروتکل های بهداشتی در ادارات تاکید کرد و تسریع روند 
واکسیناسیون کارکنان مشاغل به ویژه مشاغل حساس را 
یادآور شــد. زالی درباره روند واکسیناسیون دانش آموزان 
توضیح داد: این فرآیندی مشــترک بین وزارت بهداشت و 
وزارت آموزش و پرورش است که با رعایت ملاحظات فنی 
در حال انجام است، اما در استان تهران در دو روز گذشته 
با توجه به اقبال عمومی که از روند واکسیناســیون صورت 
گرفته، فرآیند واکسیناسیون دانش آموزان ۱۲ تا ۱۸ سال 
آغاز شده اســت، البته مهلت واکسیناسیون دانش آموزان 
تمدید شده و تاکنون در استان تهران ۴۵ درصد افراد بین 

۱۲ تا ۱۸ سال واکسینه شده اند.

رئیس سازمان نظام روانشناســی و مشاوره کشور، با بیان 
اینکه نرخ آســیب های روانی _ اجتماعی کشور در برخی 
شــاخص ها انقدر بالا هســت که به مرز بحران رسیده ایم، 
از هیات دولت خواســت تا در شــرایط پاندمی کووید-۱۹ 
بیمه های پایه برای خدمات روانشناســی و مشاوره را وضع 
کنند.دکتــر محمــد حاتمی در گفت وگو با ایســنا، در روز 
جهانی سلامت روان و آغاز هفته سلامت روان، اظهار کرد: 
نرخ آســیبهای روانی ـ اجتماعی کشور در برخی شاخصها 
آنقدر بالا هست که به مرز بحران رسیده ایم، لذا برای مساله 
سلامت روان نه در طول یک هفته بلکه در طول تمام سال 
باید فرهنگ ســازی کنیم.وی با اشاره به پاندمی کووید ۱۹ 
و اثرات آن بر ســطح ســلامت روان مردم، افزود: بیش از 
۱.۵ است جامعه تحت فشــار این پاندمی است و به دلایل 
مختلفی مردم از نظر روانی شرایط خوبی ندارند و سلامت 
روان افــراد جامعه خصوصا افرادی کــه از نظر اقتصادی و 
جسمی با مشکل مواجه شــده اند؛ چندان مناسب نیست  و 
به طور کلی مطابق با شــاخص های مختلف، سلامت روان 
جامعه را چندان خــوب ارزیابی  نمی کنیم.به گفته رئیس 
ســازمان نظام روانشناسی و مشــاوره کشور، شاخص های 
تعیین کننده ســطح ســلامت روان متنوع هستند و نرخ 
درگیری مردم با برخی شاخص ها مثل افسردگی، تنهایی، 
انزوا طلبی و وســواس نسبت به گذشته افزایش پیدا کرده 
اســت.حاتمی با بیان اینکه در شــرایط پاندمی کووید ۱۹ 

مردم نیاز به مشــورت، صحبت و گفتگو دارند تا بتوانند با 
مشــاوران مسائل خود را مطرح کنند، تصریح کرد: مداخله 
در بحران از کارهای مهم روانشناســان و مشاوران است که 
در این شرایط بسیار ضرورت دارد. خیلی از خانواده ها نیاز 
شــدید به خدمات روانشناسی  و مشــاوره دارند و بخش 
اعظمی از مردم کشور از این خدمات محروم هستند چراکه 
نرخ خدمات روانشناســی و مشــاوره بالا است و اقشار کم 
درآمد و دارای مشــکلات اقتصادی معمولا نمی توانند این 
مبالــغ را پرداخت کنند.وی با بیان اینکه نرخ ابلاغ شــده 
برای خدمات روانشناسی و مشــاوره در سال ۱۴۰۰ برای 
مشــاوران و روانشناسان کارشناسی ارشد ۱۴۰ هزار تومان 
و مشاوران و روانشناســان دکتری ۱۸7 هزار تومان است، 
ادامه داد: ما به هیات دولت، ســتاد ملــی مقابله با کرونا، 
مجلس و ســازمان برنامه بودجه پیشنهاد دادیم که حداقل 
در شــرایط بحران کرونا بیمه های پایه وضع شوند تا مردم 
بتوانند از این خدمات اســتفاده کنند، حتی قانون هم آن 
را پیش بینی کرده اســت. از دولتمردان می خواهم حداقل 
در شــرایط بحــران کرونا بیمه های پایــه را برای خدمات 
مشاوره و روانشناسی وضع کنند تا مردم بتوانند از خدمات 
روانشناســی و مشاوره اســتفاده کنند.رئیس سازمان نظام 
روانشناسی و مشاوره کشور با یادآوری اینکه این سازمان از 
اردیبهشت سال گذشته درخواست تشکیل کمیته اجتماعی 
برای مقابله با آسیب های روانی_اجتماعی بحران کووید ۱۹ 

در ستاد ملی مقابله با کرونا را به رئیس جمهوری وقت داد 
اما توجهی به آن نشــد و اکنون دولت ســیزدهم در صدد 
تشکیل آن است، خاطر نشان کرد: پس از گذشت بیش از 
یک سال اکنون این کمیته در صدد تشکیل است درحالی 
که ما نباید فرصت ها و زمان را از دســت می دادیم.وی در 
این رابطه توضیح داد: رئیس جمهور دولت سیزدهم در بدو 
امر دســتور دادند کمیته اجتماعی در ستاد ملی مقابله با 
کرونا شکل شود. این کمیته با محوریت اختلالات روانی و 
سلامت روان قرار است شکل گیرد. ما در این رابطه جلسه 
ای در مجلس داشتیم و تمام دست اندرکاران این موضوع 
حضور داشــته و نظرات و اهداف خود را بیان کردند. حتی 
این موضوع بیان شــد که شــاید در آینده ای نزدیک یا در 
دوران پسا کرونا، فعالیت تمام کمیته های ستاد ملی مقابله 
با کرونا و حتی خود ستاد ملی، معطوف به مسائل اجتماعی 
و ســلامت روان مردم باشــد. ظاهرا ایــن کمیته اهداف و 
وظایفش به دفتر استراتژیک ریاست جمهوری سپرده شده 
اســت. این دفتر طی نامه ای نظرات ما را دریافت کرد. ما 
نظرات خود را درباره این کمیته ارائه دادیم و آنجا صراحتا 
بیان کردیم که رئیس ســازمان نظام روانشناسی باید عضو 
کمیته اجتماعی و ســتاد ملی مقابله با کرونا باشــد و در 
این کمیته و ســتاد جایگاه داشته باشــد تا بتواند صدای 
مردم را برســاند. منتظریم این مســاله ابلاغ شــود و کار 
روی غلتک افتد.وی در بخش دیگر ســخنان خود مســاله 

ساختارســازی در راستای سلامت روان جوامع را بسیار پر 
اهمیت دانســت و با بیان اینکه ریشه و اصل هر ساختاری 
به سیاســت گذاری و برنامه ریزی در اسناد بالادستی آن 
جامعــه معطوف می شــود، از اعلام وصول طرح تشــکیل 
وزارت امــور اجتماعی، خانواده و جوانان توســط مجلس 
شــورای اسلامی ابراز خرســندی کرد و گفت: اعلام وصول 
طرح وزارت امور خانــواده را به فال نیک می گیریم چراکه 
تشــکیل این وزارتخانه یکی از ساختارهایی است که برای 
سلامت روان مهم است. مساله سلامت روان، خانواده، امور 
اجتماعی و جوانان از اهمیت بالایی برخوردار است ولی در 
عین حال بی متولی است، حتی اگر متولی هم داشته باشد 
آنقدر ناهماهنگی و پراکندگی در این موضوعات وجود دارد 
که در واقع هیچ اثر مثبتی تا کنون نداشته است.حاتمی در 
پایان سخنان خود با اشــاره به لزوم فرهنگ سازی درباره 
اهمیت سلامت روان، تاکید کرد: از روانشناسان و مشاوران 
در سراســر کشور درخواست می کنم هفته سلامت روان را 
فرصت طلایی دانســته و مردم را نسبت به اهمیت سلامت 
روان آگاه کننــد تا در حفظ و صیانت و اعتلای ســلامت 
روان خود تلاش کنند و اگر مشکلی دارند برای رفع آن به 
روانشــناس و مشاور مراجعه کنند. باید هفته سلامت روان 
را برای فرهنگ ســازی این موضوع غنیمت بشماریم و از 
دولت مردان و مسئولین نیز می خواهم مساله سلامت روان 

را جدی بگیرند و به آن توجه ویژه ای داشته باشند.

معاون امور توانبخشــی سازمان بهزیستی کشور از رایزنی 
برای تزریق دز سوم واکسن کرونا به معلولان و سالمندان 
مقیم در مراکز شــبانه روزی با وزارت بهداشــت خبر داد.
محمد نفریه در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه در حال 
حاضر بیش از ۵۰ هزار ســالمند، افــراد دارای معلولیت 
جســمی و معلول روانی مزمن در مراکز بهزیستی بستری 
هســتند، گفت: حدود ۶ ماه از دریافت واکسن افراد مقیم 

در مراکز گذشــته است و اکنون بهزیستی در حال رایزنی 
برای واکسیناسیون دز ســوم افراد مقیم در مراکز شبانه 
روزی بهزیستی به ویژه سالمندان و معلولان روانی مزمن 
که جزو گروه های پر ریسک محسوب می شوند، است.  وی 
با بیان اینکه در حدود دو مرکز آلودگی دیده شــده است، 
افزود: اگرچه میزان مرگ و میر کم اســت اما در دو مرکز 
نسبت آلودگی بالا رفته و این موضوع برای ما جای سوال 

داشــته است؛ در این راســتا با وزارت بهداشت مکاتباتی 
صــورت گرفته تا در این زمینه اقــدام کنند و اکنون این 
افراد کاندید شده اند تا دز سوم را دریافت کنند و ما اکنون 
در حال هماهنگی با وزارت بهداشــت هستیم.معاون امور 
توانبخشــی سازمان بهزیستی کشــور در پاسخ به سوالی 
درخصوص میــزان مرگ و میر افراد مقیــم در مراکز بر 
اثر کرونــا گفت: در حال حاضر نرخ مرگ و میر در مراکز 

کاهش یافته اســت و افرادی هم که بر اثر کرونا در مراکز 
فوت می کنند یا به دلیل دستور پزشک واکسن نزده اند یا 
خانواده اجازه تزریق واکسن را نداده است. همچنین مرگ 
و میر در میان افرادی که واکسن زده اند به ندرت رخ داده 
اســت.به گفته نفریه، در گذشته نسبت مرگ و میر افراد 
در مراکز به مرگ و میر در کل کشور، حدود ۰.۰۹ درصد 
بود که اکنون این رقم به ۰.۰۴ درصد کاهش یافته است.

سازمان غذا و دارو اعلام کرد: علیرغم اینکه طبق قانون، 
مکمل هــا در گروه داروها دســته بندی شــده و باید در 
داروخانه ها عرضه شــوند، اما پلتفرم هــای دیجی کالا و 
اســنپ دکتر با عدم تمکین به این قانون، ســازمان های 
غذا و دارو و نظام پزشــکی را بــه اخذ مجوز برای عرضه 
ایــن فراورده ها از نهادهــای دیگر تهدیــد می کنند.به 
گزارش ایســنا، روابط عمومی سازمان غذا و دارو با انتشار 
خبری اعلام کرد:» جلسه ای باحضور نمایندگان سازمان 
غذاودارو، نظام پزشــکی، اتاق ایران، دبیر کمیته حمایت 
از کسب و کار، اتحادیه واردکنندگان مکمل و دیجی کالا 
و اسنپ دکتر درخصوص  عرضه مکمل ها در پلتفرم های 
مذکــور برگزار شــد. در جریــان این جلســه علیرغم 
توضیحات نماینده ســازمان غذا و دارو و ســازمان نظام 
پزشــکی در خصوص تخصصی بودن عرضه مکمل و دارو 
و خطرات احتمالی ناشی از بی قانونی و تخلف های انجام 

شده در بستر دو پلتفرم دیجی کالا و اسنپ دکتر، اصرار بر 
عدم نیاز به مجوز ســازمان غذا و دارو یا وزارت بهداشت 
همچنان ادامه داشــت. اگرچه مطابــق تبصره ۳ ماده ۳ 
قانون خوراکی و آشــامیدنی ۱۳۳۴ مکمل ها و ویتامین 
ها، دارو محســوب می شوند و محل عرضه آنها صرفا باید 
داروخانه باشــد و موضوع تقلب و عرضه خارج از قیمت 
متعــارف مکمل ها در این دو پلتفــرم  مورد تاکید قرار 
گرفتــه و تخلفات مذکور خــلاف تبصره ۵ ماده ۵ قانون 
۱۳۳۴ یادآوری شد. پس از طرح موضوع اهمیت سلامت 
مردم و لزوم توجه به نحــوه ارائه، حمل و حتی احتمال 
ایجاد تقاضای القایی و تشــویق بــه مصرف غیرمنطقی 
مکمل ها توسط نمایندگان سازمانهای نظام پزشکی و غذا 
و دارو، متاسفانه مواضع نمایندگان پلتفرم های دیجیتال 
به ســمت تهدید تغییر کرد. در ادامه با اصرار نمایندگان 
سازمان غذا و دارو بر لزوم رعایت شرایط و ضوابط دقیق 

در خصــوص ارائــه مکمل تحت نظارت مســتقیم دکتر 
داروســاز، موجب شد تا نمایندگان این دو پلتفرم مدعی 
شــوند که با توجه به عدم همکاری سازمان غذا و دارو و 
ســختگیری های موجود در این ســازمان باید به دنبال 
دریافــت مجوز از محل دیگری بود. لازم به ذکر اســت، 
سازمان غذاودارو براســاس رسالت خود مبنی بر نظارت 
بر محصولات سلامت محور، هیچگونه نرمش و مماشاتی 
با افراد ذینفع نخواهد داشــت و با ابراز نگرانی نسبت به 
خطر جدی تهدید ســلامت مردم، یادآور می شــود که 
ممکن است به بهانه کرونا و لزوم ارائه خدمات دیجیتال، 
ســلامت مردم به دست سوداگری سپرده شود و چنانچه 
انجمن داروسازان بیش از این منفعل عمل کند، سیلاب  
ســوداگری ســلامت جامعه را با خود ببرد و سد حضور 
داروسازان در سنگرهای دفاع از سلامت مردم به سرعت 

نابود شود.«


